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Prognózis
Év végén 9 
százalék körüli 
gazdasági visz-
szaesés várható 
a GKI Gazdaság-
kutató előrejel-
zése szerint. 

Új művész
Szegedre szer-
ződött Tánczos 
Adrienn, akinek 
a férje is itt 
színész. Meg-
szerette a vidéki 
tempót.

Zöld lámpa
Bodó Richárd, a 
MOL-Pick Szeged 
kézilabdázója ki-
gyógyult a korona-
vírus okozta beteg-
ségből, és ismét 
edzésbe állt.

2. 10.
12+1 legenda
Rendhagyó szob-
rokat láthatnak 
a szegediek és a 
városba érkező 
vendégek jövő 
héten a Klauzál 
téren.

4. 7.

Ipari logisztikai központ:
egy évtized alatt megtelt

Egy évtized alatt megtelt az egykori repceföld: így szü-
letett meg a Szegedi Ipari Logisztikai Központ (képün-
kön), ahol ma már minden megtalálható: logisztika, ke-

reskedelem, szolgáltató szektor, mezőgazdaság. Nagy Sán-
dor városfejlesztési alpolgármester elmondta, hogy az önkor-
mányzat egy hosszú távú terv részeként vette meg az 5-ös 
út melletti negyvenhat hektáros területet. A vásárlás idején 
azt is lehetett tudni, hogy itt valamikor nagybani piac is lesz, 
amire már a kilencvenes években elkezdett felkészülni Sze-
ged. 

A logisztikai központnak jelenleg több mint kilencven 
százalékos a kihasználtsága. Ma már autóbusz is jár oda, s 
elkészült a kerékpárút, így nemcsak gépkocsival lehet meg-
közelíteni az ipari parkot.

Írásunk az 5. oldalon  

Az álma
sodorta

a forradalomba

Horváth Jenő főrendező-
ként dolgozott 1956-
ban a Szegedi Nemzeti 

Színházban. A színész-rende-
ző a forradalmi bizottság tit-
káraként vett részt a forrada-
lomban, amiért a népbíróság 
1958-ban öt év börtönnel súj-
totta. Az ügyész tíz évért fel-
lebbezett, végül három és fél 
évet ült börtönben. Szabadu-
lása után játszott többek kö-
zött Kiss Manyival és Latino-
vits Zoltánnal is.

Cikkünk a 8. oldalon

Katona Márta:
Léteznek csodák

Szeged új díszpolgára  

több ezer beteg gyermeket gyógyított meg

Négy évtized alatt több ezer beteg gyermeket gyógyított 
meg Szeged új díszpolgára. Katona Márta csecsemő- és 
gyermekgyógyász, gyermekkardiológus-professzor lapzár-
tánk után vette át a díszpolgári címet Botka László polgár-
mestertől az október 23-i ünnepi közgyűlésen, melyet a 
koronavírus-járvány miatt halasztottak májusról októberre.

– Nagyon meglepődött, ami-
kor megtudta, hogy dísz- 
polgár lett?

– Hatalmas meglepetés 
volt, nem is számítottam ilyen 
fantasztikus elismerésre. 
Szeged díszpolgárának lenni 
kivételes megtiszteltetés. 

– A gyermekklinikáról 
már a harmadik díszpolgár!

– Az elmúlt huszonöt év-
ben két professzor elődöm, 
Boda Domokos és Pintér 
Sándor is kiérdemelte ezt a 
megtiszteltetést. Jó érzés, 
hogy a gyermekgyógyászok 
munkáját ilyen megbecsülés 
övezi Szegeden.

– Negyvennégy éve gyó-
gyít a szegedi klinikán. Ez 
az első és egyetlen munka-
helye. Miért választotta ezt 
a szép, de nehéz pályát?

– Családi indíttatásra. 
Édesapám gyermekorvos 
volt Szolnokon, a nővérem 
is az volt, ebben a légkör-

ben nőttem fel. Számomra 
ez nem is volt kérdés. Már 
az egyetemen találkoztam 

olyan kiváló orvosprofesszo-
rokkal, akik valamilyen szin-
ten kötődtek a gyermekgyó-
gyászathoz. Ilyen volt Kovács 
professzor, aki Szegeden a 
semmiből hozta létre a szív-
sebészetet, és elkezdte a 
csecsemő- és gyermekszív-
műtéteket is. Azután 1976-
ban a klinikára kerültem, 
ahol tagja lehettem annak 
az orvoscsapatnak, amely 
Boda Domokos professzor 
vezetésével létrehozta az 
újszülött intenzív osztályt. Ez 
örökre meghatározta a to-
vábbi pályámat.

– Húsz évig vezette az 
újszülött intenzív osztályt, 
ahová a legsúlyosabb kis 
betegek kerülnek. Hogyan 
tudta feldolgozni, hogy a 
betegek egy része soha 
nem ment haza?

– Boda professzor úrtól 
azt tanultam, hogy az ember 
nem halhat meg minden be-
tegével. Meg kell tanulnunk 
egy bizonyos fokú védekezé-
si stratégiát kialakítani ön-
magunkban. Ehhez elsősor-
ban azok adnak erőt, akiket 
meggyógyítottunk. 

– Sokat változtak a gyó-

gyítás lehetőségei, esélyei 
négy évtized alatt? 

– Hatalmasat! Akik a 
hetvenes években menthe-
tetlennek minősültek, azok 
nagy részét ma már képesek 
lennénk meggyógyítani, de 
az embernek ma is minden 
alkalommal el kell számol-
nia saját magával, hogy nem 
mulasztott. Ha mindent meg-
tettünk, amit a mai viszonyok 
és körülmények között meg 
lehet tenni, akkor a lelkiisme-
retünk tiszta maradhat. Boda 
Domokos professzor úr is arra 
tanított bennünket, hogy egy 

orvos tévedhet, de nem mu-
laszthat. 

– Léteznek csodák?
– Léteznek! Ezért soha-

sem szabad feladni, küzdeni 
kell.

– Nagy küzdők kisgyere-
kek?

– Igen, óriási harcosok. 
Elképesztő, hogy ezek az 
apróságok milyen súlyos 
állapotból is képesek visz-
szajönni! Egy nagyon beteg 
gyermek küzdelmét látva, 
hasonló esetben a felnőttek 
nagy része már feladta volna.

Folytatás a 3. oldalon

Óriási harcosok a 
kisgyerekek. El-
képesztő, hogy az 
apróságok milyen 
súlyos állapotból 
is képesek vissza-
jönni! Egy nagyon 
beteg gyermek 
küzdelmét látva, 
hasonló esetben 
a felnőttek nagy 
része már feladta 
volna.

Katona Márta: Sohasem szabad feladni, mindig küzdeni kell. Fotó: Iványi Aurél 
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Krumplizás: szégyen

A legutóbbi, borsodi időközi országgyűlési képviselő-
választásnak sok tanulsága van, ezekből most csak 
egyet hoznék ide. Ez pedig a krumplizás. Az orde- 

náré, ostoba krumplizás.
A tiszaújvárosi–szerencsi választási eredmény miatt csa-

lódott kommentelőktől pártelnökig (!) harsogja az ellenzéki 
nyilvánosság, hogy micsoda borzalmas alakok ezek ott Ti-
szaújváros környékén. Hiszen tudvalevő (?!), hogy eladták 
egy kiló krumpliért a szavazatukat.

Három apró megjegyzésem lenne.
Egy. Számoljunk. A két jelölt közti szavazatkülönbség 

1722 volt. A biztonság kedvéért kerekítsünk 2000-re. Egy 
kiló sárga krumplit ma nagyobb tételben meg lehet kapni 
150 forintért. Tehát itt 300.000 forint ára krumpliról be-
szélünk. Ha tényleg csak ennyin múlik, az ellenzéki kam-
pányagytröszt miért nem javasolta, hogy ők meg adjanak… 
KÉT kiló krumplit fejenként? Hm? Az még mindig csak hat-
százezer forint! Talán mert mégsem csak ezen múlik?

Kettő. Beszéljünk világosan. A krumplizás alig kódolt ci-
gányozás, és lenéző, gőgös vidékizés. Általános hajlamává 
lett a sok okból egyébként joggal csalódott ellenzéki közvéle-
ménynek a bűnbakkép-
zés, de a rohadt életbe, 
hogy nem áll ki egyet-
len ellenzéki pártelnök 
sem, hogy „emberek, 
ne birkanépezzenek, ne 
krumplizzanak, ne cigá-
nyozzanak”! Pláne ak-
kor, amikor a közösen 
támogatott jelölt eleve 
még feltehetően jól le-
lazított jobb vállal ren-
delkezik, a kommentjei 
alapján sok minapi fél 
karkörzésen van túl, ha 
értik, mire gondolok. 
Nonszensz, hogy 2020-
ban erről kell győzköd-
nöm a magát ilyen de-
mokratának, olyan európainak, amolyan jogállamért küzdő 
harcosnak gondoló politikai közösséget, de ne csinálják ezt! 
És pláne, amikor kiderül, hogy a jelölt környékén még pá-
lyázati pénzekkel is zsonglőrködhettek, és amikor a védel-
mében elindul egy homofób licit is, olyan szövegekkel, hogy 
kinek a hátsó fertályából milyen szexuális játékot operáltak 
ki?! Meg a melegek és pedofilok összemosása? Komolyan 
ezt gondoljuk a Fidesz alternatívájának?

Három. Ha az összes fent említett tény sem győzte meg, 
ha úgy gondolja, hogy a tolvaj, homofób, rasszista politiku-
sok leváltásáért nem nagy ár saját tolvaj, homofób, rasszista 
politikusokat jelölni, akkor hadd próbálkozzak egy praktikus 
érvvel. Tegyen félre mindent, amit eddig olvasott a cikkben, 
és csak erre az egyre koncentráljon. Tehát: képzelje el, hogy 
ön mondjuk szerencsi, és Koncz Zsófiára, a fideszes jelöltre 
szavazott. Bármi okból, de úgy döntött, hogy végül oda fog 
ikszelni. Lehet, hogy tényleg krumplit kapott, lehet, hogy az 
útfelújítás győzte meg. Valamiért leszavazott a fiatal fide-
szes jogászlányra. És most képzelje el, hogy napról napra 
azt olvassa az ellenzéki felületeken, azt hallja ellenzéki poli-
tikusoktól, hogy ön egy ostoba furkó. Záporoznak a sértések, 
hogy maga egy krumpliért megvehető senki, maga a birka-
nép képviselője. Látja a mémeket, amelyekben az okos pes-
ti polgárt vetik össze a sutyerák vidékivel – és ne tévedjünk, 
ebben a leosztásban a „Budapest pirossal áthúzva” tábla 
után minden homogén vidék. Képzelje el, ahogy gyalázzák, 
köpködik, dehumanizálják, pusztán azért, mert élt egy de-
mokratikus jogával, mert döntést hozott, mert szavazott!

Megvan? Beleélte magát? Na akkor egy kérdés a végére: 
kedvet kapott hozzá, hogy az ellenzékre szavazzon?

Ceglédi Zoltán

 Vélemény

A krumplizás alig kó-
dolt cigányozás és 
lenéző, gőgös vidé-
kizés. Általános haj-
lamává lett a sok ok-
ból egyébként joggal 
csalódott ellenzéki 
közvéleménynek a 
bűnbakképzés, de a 
rohadt életbe, hogy 
nem áll ki egyetlen 
ellenzéki pártelnök 
sem, hogy „emberek, 
ne birkanépezzenek, 
ne krumplizzanak, ne 
cigányozzanak”!

Pro Urbe díjasok és Szegedért emlékérmesek

Hagyományosan májusban, Szeged nap-
ján adják át a város legjelentősebb ki-
tüntetéseit. Idén azonban közbeszólt a 
koronavírus-járvány, így októberre ha-
lasztották a díszközgyűlést. Botka László 
polgármester lapzártánk után, az október 
23-i ünnepi közgyűlésen adta át Katona 
Márta gyermekgyógyásznak a díszpolgári 
címet, valamint Géczi József Alajos poli-
tológusnak, a Szegedi Tudományegyetem 
nyugalmazott címzetes egyetemi docen-
sének és Pál József irodalomtörténész-

nek, a Szegedi Tudományegyetem egye-
temi tanárának, az MTA doktorának a Pro 
Urbe díjat. Szegedért emlékérmet kapott 
Bodor Dezső mérnök, a Szegedi Vízmű 
Zrt. nyugalmazott műszaki igazgatója, Jó-
járt Ferenc, a Goodwill Pharma Kft. alapító 
tulajdonosa és Kövér László, a Kövér Béla 
Bábszínház nyugalmazott igazgatója. La-
punk következő számában beszámolunk 
a díszközgyűlésről, bemutatjuk a Pro Urbe 
díjasokat és a Szegedért emlékérmese-
ket.

vos. Tizennyolc éves korom 
óta élek Szegeden.

– Megszerette a várost?
– Nagyon. Szeged szá-

momra rendkívül sokat je-
lent, mert egy igazán élhető 
város. Minden ideköt, az 
egyetemi tanulmányaim, a 
családom, a munkahelyem; 
és ennek a városnak a szel-
lemisége, a kultúrája és az 
egész légköre meghatározza 
az életemet. Kevés ugyan a 
szabad időm, de nagyon em-
lékezetes előadások kötnek 
a színházhoz, a szimfonikus 
zenekarhoz és a kortárs ba- 
letthez. 

– Négy évtized alatt 
hány gyermeket gyógyított 
meg? Számolta? 

– Nem tudom pontosan, 
sosem számoltam össze. 
Amikor az újszülött intenzív 
osztályt vezettem, 360 ba-
bát gyógyítottunk meg éven-
te, ha ezt beszorozzuk húsz 
évvel, és még hozzáadjuk a 
kardiológiai betegeket és az 
ambuláns ellátást is, akkor 
minden bizonnyal ez több 
mint tízezer gyermek lehet.

– Meddig folytatja a 
gyógyító munkát?

– Most, hatvannyolc éve-
sen sem érzem még fáradt-
nak magamat, továbbra is 
érdekel a hivatásom. Amed-
dig bírom, és igényt tartanak 
rám, folytatom a gyógyító 
munkát. 

Rafai Gábor

Katona Márta: Léteznek csodák
Szeged új díszpolgára több ezer beteg gyermeket gyógyított meg

gyakornokként a szegedi 
gyermekklinikán, de ami-
kor megnősült, muszáj volt 
megélhetés után néznie. 
Visszament a szülőfalujába, 
Dévaványára; ott születtem, 
a három lánytestvéremmel 
egyetemben. Édesanyám 

Szolnokra való, később oda 
költöztünk, hogy városi isko-
lába járhassunk. Édesapám 
pedig a szolnoki kórházban 
lett gyermekgyógyász főor-

Folytatás az 1. oldalról
– Vannak emlékei csodás 
gyógyulásokról? 

– A közelmúltban volt 
egy tizenkét éves kislány, 
aki saját lábán sétált be a 
gyermekkardiológiára, majd 
hihetetlen gyorsan romlott 
az állapota, két nap alatt 
kétszer kellett újraéleszte-
ni. Olyan fokú szívizom-ká-
rosodása alakult ki, hogy 
műszívre kellett tenni, a 
mentőhelikopter pedig már 

nem vállalta a szállítását, 
mert úgy látták, nem tudják 
Budapestre élve feljuttatni. 
Végül Pestről jött három au-
tóval egy tízfős orvoscsapat, 
akik egy speciális készülék-
re kapcsolták, majd Buda-
pesten műszívet kapott. Egy 
évig várta a transzplantá-
ciót, de végül arra nem ke-
rült sor, mert meggyógyult, 
és ma már teljes életet tud 
élni. A kislány élete fél órán 
múlott, végül negyven-ötven 
ember heroikus küzdelmé-
nek köszönhetően gyógyul-
hatott meg. 

– A csecsemő intenzív 
osztály betegeinek egy je-
lentős része koraszülött. 
Milyen pici súlyú újszülöt-
tet tudnak ma már meg-
menteni?

– Nehéz lenne számot 
mondani, mert a világ legki-
sebb súlyú életben maradt 
koraszülöttje 260 grammos 
volt, aki mára már főiskolát 
is végzett. Az életképesség 
határa egyre lejjebb tolódik, 
kezdő orvos koromban ezer 

gramm alatt nem is nagyon 
volt esély arra, hogy életben 
maradjon egy koraszülött. 
Ma már a legkisebb súlyú, 
életjelenségeket mutató új-
szülöttet is megpróbáljuk 
megmenteni. 

– Negyven éve mediku-
sokat is tanít. Milyennek 
látja a jövő orvosait?

– Sok rendkívül tehetsé-
ges fiatal van, csak meg kell 
adni nekik a lehetőséget, 
hogy olyan körülmények kö-
zött dolgozhassanak, ahol 
tudnak tanulni és engedjük 
őket fejlődni.

– Ha már a körülmé-
nyeket említette, az eddigi 
beszélgetésünk alapján 
bennem az a kép alakult 
ki, hogy bár sokat bíráljuk 
a hazai egészségügyet, de 
mintha itt, Szegeden egé-
szen jó lehetőségek len-
nének a gyógyításhoz. Így 
látja?

– Igen, ezzel maximáli-
san egyetértek. Szegeden, 
ha egy gyereknél szívzörejt 
állapítanak meg, legkésőbb 
néhány hónapon belül, a 
sürgős eseteket pedig szin-
te azonnal ellátjuk, de még 
az ártalmatlan eseteket is 
viszonylag rövid időn belül 
kivizsgáljuk. Külföldön ilyen 
esetekben egy-két éves elő-
jegyzések vannak.

– Az újszülött intenzív 
osztály vezetését már ko-
rábban átadta. Most milyen 
területen dolgozik?

– Két évtized után, egy 
gerincbalesetet követően 
döntöttem úgy, hogy leadom 
az intenzív osztály vezetését. 
Most a gyermekkardiológiai 
osztályt vezetem. Van még 
néhány aktív évem, amit 
szeretnék itt tölteni. 

– Úgy tudom, Dévavá-
nyán született.

– Igen, de Szolnokon nőt-
tem fel. Édesapán ugyanis 
évekig dolgozott díjtalan 

A kislány éle-
te fél órán mú-
lott, végül negy-
ven-ötven ember 
heroikus küzdel-
mének köszönhe-
tően gyógyulha-
tott meg.

Szeged számom-
ra rendkívül so-
kat jelent, mert 
egy igazán élhe-
tő város. Minden  
ideköt, az egye-
temi tanulmánya-
im, a családom, a 
munkahelyem.

Katona Márta: Szeged szellemisége, kultúrája meghatároz-
za az életemet. Fotó: Iványi Aurél


